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Шановні працівники і ветерани лісового господарства області!
Щиро вітаю вас із професійним святом.
Ви займаєтеся дуже важливою для суспільства справою – оберігаєте, плекаєте та примножуєте 

зелене багатство рідного краю. Як земля і води, корисні копалини, ліси належать до найдорожчих 
скарбниць держави. Важко переоцінити економічне і соціальне зна-
чення лісогосподарської галузі в нашому житті. Ліси – не тільки цінна 
сировина для переробки, ягідні, грибні і мисливські угіддя, а й, образ-
но кажучи, легені планети, рекреаційні об’єкти, носії історичної пам’яті 
народу і любові до рідної землі, чудове місце для спілкування людей.

Приємно, що цьогорічне свято лісівники області зустрічають із по-
чуттям виконаного обов’язку. Програма діяльності у нинішньому році, 
судячи з основних показників роботи за попередні місяці як у лісовід-
творенні, так і в лісопереробці, виконується та перевиконується. Спа-
сибі кожному з вас за вагомий внесок у спільний доробок колективу. 
А особливо – працівникам Городнянського, Остерського та Семенів-
ського лісогосподарських підприємств – переможцям обласного зма-
гання у другому кварталі.

Переконаний, що ваші добрі справи будуть і надалі примножувати-
ся й одержувати належне пошанування у суспільстві.

Добра вам і щастя в родинах, міцного здоров’я і нових трудових 
звершень, сонячного настрою у свята і будні.

І. ГОРОХІВСЬКИЙ, 

начальник обласного управління 
лісового та мисливського господарства.

ОСIННIЙ ЛIС
Осiннiй вiтер чеше лiсу гриву,

Шовковий смуток стелиться до нiг.

Веде у казку стежка шелестлива,

I я iду замрiяний по нiй. 

Вглибляюся у вистояну тишу,

Вона мене в м’який полон бере. 

Над озеречком сивий сон колише

Притомлений за лiто очерет. 

Повiтря, на осиковому листi

Настояне, п’янить мене, п’янить.

Калину у кораловiм намистi

Запрошують до танцю ясени.

Осiннiй лiс - неначе храм урочий,

Спокiйний i просвiтлений до дна.

Вiд нього i мої свiтлiють очi,

В душi тривога засина. 

Микола АДАМЕНКО.

Нагрудним знаком 
Державного комітету 

лісового господарства України 
“Відмінник лісового 

господарства України”

– Шашкова Олександра Петро-

вича – директора ДП “Прилуцьке 
лісове господарство”;

– Денисюка Володимира Анд-

рійовича – лісничого Семенівсь-
кого лісництва ДП “Семенівське 
лісове господарство”.

Іменним годинником
голови Державного комітету 

лісового господарства України

– Погребняка Петра Петровича 

– директора ДП “Корюківське лі-
сове господарство”;

– Судака Валентина Павловича 

– головного лісничого ДП “Ос-
терське лісове господарство”.

Почесною грамотою 
Державного комітету лісового 

господарства України

– Дрюка Василя Васильовича 

– водія ремонтно-транспортно-
го цеху ДП “Борзнянське лісове 
господарство”;

– Росола Володимира Олексан-

дровича – звалювальника лісу 
Городнянського лісництва ДП “Го-
роднянське лісове господарство”;

– Бастиля Сергія Володими-

ровича – звалювальника лісу 
Ново-Яриловицького лісництва 

ДП “Добрянське лісове господар-
ство”;

– Аніщенка Сергія Миколайови-

ча – лісничого Новоборовиць-
кого лісництва ДП “Корюківське 
лісове господарство”;

– Вейкшу Ганну Михайлівну – 
головного економіста ДП “Се-
менівське лісове господарство”;

– Осадчук Аллу Володимирівну 

– головного бухгалтера ДП “Ні-
жинське лісове господарство”;

– Савченка Петра Миколайови-

ча – лісника Рейментарівського 
лісництва ДП “Холминське лісове 
господарство”.

Подякою голови 
Державного комітету лісового 

господарства України

– Датчука Юрія Васильовича – 
майстра лісу Батуринського ліс-
ництва ДП “Борзнянське лісове 
господарство”;

– Чепурну Ніну Петрівну – началь-
ника відділу збуту ДП “Ніжинське 
лісове господарство”;

– Лисенка Павла Леонідовича 

– майстра дільниці по переробці 
деревини ДП “Н.-Сіверське лісо-
ве господарство”;

– Тарасенка Федора Васильо-

вича – тракториста Сосницького 
лісництва ДП “Холминське лісове 
господарство”;

– Маляренка Григорія Ілліча – 
оператора нижнього складу ДП “Го-
роднянське лісове господарство”.

Вітаємо!

З нагоди Дня працівника лісу нагороджено:
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Подія

Подія.

Нові лісові дороги 
з покращеним покриттям

1

Сертифікація.

Заради майбутнього 2

З когорти заслужених.

Міцного кореня – 
батьківського...

4

У наших сусідів.

Як посієш, як посадиш… 6

Конкурси.

Хто з майстрів бензопили 
майстровитіший?

8

Наука – виробництву.

Хрущі – шкідники лісу. 
Як із ними боротися?

10

Стихія.

Ламало дерева, 
розкривало дахи…

11

Мисливський сезон.

Не обійшлося без біди 13

Заповідане.

Природа, історія і культура 14

Рядки історії.

Були першими 16

“Леса стали рубить без 
всякого соображения…”

17

Надзвичайні ситуації.

Гаряче літо 2007-ого 18

Застерігаємо!

Посилити протипожежний 
захист

19

Ліс очима дітей.

Нехай шумить ліс... 20

Поетична вітальня 21

5 вересня для місцевих лісівників 
видалося по-справжньому святковим. 
Цього дня було здано в експлуатацію 
дві лісові дороги з покращеним покрит-
тям. Як зазначив у своєму слові з наго-
ди урочистої події голова Державного 
комітету лісового господарства України 
Віктор Сівець, нинішнього року впер-
ше в історії незалежності на державну 
програму облаштування лісових доріг з 
Держбюджету було виділено 60 міль-
йонів гривень, з яких один мільйон – 
Чернігівщині. Дві лісові дороги, що ста-
ли до ладу в Моложавському лісництві 
Городнянського лісгоспу і в Олександ-
рівському – Добрянського, результат 
реалізації державної програми.

Важко сьогодні переоцінити значен-
ня зробленого. Адже культура ведення 
лісового господарства нерозривно 
пов’язана з облаштуванням лісових 
доріг. Розвиток лісової транспортної 
інфраструктури вирішує проблему 
ефек тивного господарювання та ви-
користання лісових ресурсів, доступу 
до різноманітних лісових дарів, до міс-
ць відпочинку й оздоровлення, якими 
так багаті чернігівські ліси. А ще вони 
забезпечують нормальне сполучення 
між населеними пунктами заліснених 
територій.

За даними останньої інвентаризації 
загальна протяжність шляхової мережі 
держлісфонду області становить 5572 
кілометри, з яких із твердим покрит-
тям – лише 15 кілометрів. Зрозуміло, 
тепер ця цифра суттєво зміниться. 
Задоволений зробленим і директор 
ДП “Добрянське лісове господарство” 
М. Г. Сорока. 750 метрів твердого пок-
риття з’явилося на лісовій дорозі, яка 
з’єднує села Олександрівка і Ловинь. 
250 тисяч гривень з державної каз-
ни коштувало це облаштування. А ще 
власними силами впорядкували 3,5 

кілометра цієї ж дороги, використавши 
12,5 тисячі гривень власних коштів.

Виділені на лісові дороги державні 
фінанси будуть освоєні ще у двох ліс-
госпах області. Та вже сам факт, що 
ця вельми актуальна справа, особли-
во для поліських, найбільш заліснених 
районів, набуває державного значен-
ня і державної підтримки, вселяє оп-
тимізм. До речі, голова Держкомліс-
госпу України Віктор Сівець зазначив 
також на урочистостях, що наступного 
року Чернігівщина одержить на обла-
штування лісових доріг втричі більше 
коштів. Звісно, будуть підключатися і 
фінанси місцевих лісогосподарських 
підприємств. Вже в нинішньому році 
держлісгоспи витратили на реконст-
рукцію та ремонт 96-ти кілометрів лісо-
вих доріг 105,2 тисячі гривень.

В урочистостях взяли участь і віта-
ли лісівників, крім голови Держкомліс-
госпу, депутат Верховної Ради України 
п’ятого скликання Віталій Хомутинник, 
начальник обласного управління лісо-
вого та мисливського господарства 
Іван Горохівський, керівники місцевої 
влади. І, звичайно ж, не обійшлося без 
церемонії освячення нових доріг, по 
яких першими пройшли автомашини, 
завантажені деревиною. 

Фото М. ТИЩЕНКА.

Нові лісові дороги з покращеним покриттям
здано в експлуатацію в Олександрівському 

та Моложавському лісництвах



2 №3 (3), 2007 р.

Сертифікація

Якщо говорити коротко і прос-
то, то вона має підтвердити, 

що лісове господарство ведеться 
відповідно до вимог міжнародних 
стандартів, потреб сталого розвитку, 
щоб не виникало загрози скорочен-
ня, а тим більше знищення зелених 
багатств. Лісова сертифікація була 
започаткована десь півтора десятка 
років тому у зв’язку з погіршенням 
стану навколишнього середовища та 
масовим винищенням лісів планети.

Сертифікація – справа добровіль-
на, але оплачувана замовником. 
Проводиться третьою незалежною 
стороною (аудиторською організа-

цією), щоб гарантувати об’єктивну 
оцінку лісоуправління. Відрізняєть-
ся від інших перевірок тим, що має 
на меті не покарати, а заохотити 
підприємства до покращення своєї 
діяльності.

Принципи і критерії Лісової нагля-
дової ради визначають, як слід вести 
лісове господарство, щоб завдавати 
якнайменше екологічної, соціальної 
та економічної шкоди.

Потреба проведення сертифіка-
ції лісів області виникла через не-
обхідність оцінити рівень діяльності 
галузевих підприємств відповідно 
до вимог міжнародних стандар-

тів. Що ж змушує зараз проводити 
цю добровільну процедуру три де-
ржлісгоспи Чернігівщини? Змушу-
ють ринкові вимоги, бо європейські 
споживачі хочуть бачити сертифіко-
вану продукцію і знати, що в Україні 
лісові господарства виконують усі 
соціальні, природоохоронні, віднов-
люючі заходи. Споживачі нашої про-
дукції – виробники меблів, паркету 
та іншого – хочуть на своїх виробах 
бачити знак сертифікації. Це дуже 
актуально і для виробників, і для 
споживачів та користувачів. До речі, 
міжнародна аудиторська організація 
SGS працює в різних галузях, напри-
клад, сертифікує автомобілі марки 
«Мерседес»…

Вперше представники SGS на-
відувалися в Холми навесні. Тепер 
проводили основний аудит (оцінку). 
Два аудитори – Володимир Ковали-
шин, викладач кафедри економіки 
Національного лісотехнічного уні-
верситету України (м. Львів) і Сергій 
Розвод з Національного агроунівер-
ситету (м. Київ) та експерт Олег Дан-
чук, доцент згаданого лісотехнічного 
університету, розповідають, що рані-
ше у нас аудит здійснювали іноземці, 
бо не було своїх спеціалістів. Тепер 
довірили вітчизняним фахівцям-нау-
ковцям, котрі одночасно збирають і 
навчальний матеріал.

Відразу ж зазначимо, що є ряд 
невідповідностей між нашим законо-
давством і міжнародними стандар-

Заради майбутнього

У липні нинішнього року у 

Холминському держлісгос-

пі працювала група пред-

ставників міжнародної ауди-

торської організації SGS, яку 

акредитувала Лісова нагля-

дова рада (FSC), котра є між-

народним лідером у галузі 

лісової сертифікації. Що ж за 

процедура – ця сертифіка-

ція?

Директор ДП “Холминське лісове господарство” О. Г. Демченко
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тами. У світі застосовуються більш 
прогресивні, екологічні підходи. Ска-
жімо, наші санітарні правила змушу-
ють лісівників усі дерева забирати 
при рубці, а в Європі є таке поняття, 
як екологічні дерева – з дуплами для 
птахів, прихистком для комах, бо не 
всі з них шкідливі… Інспектор за це 
не повинен штрафувати. Ще практи-
кується частину гілок залишити для 
перегнивання в органіку, у нас же за 
правилами слід усе очищати.

Основний аудит – це детальне 
ознайомлення з діяльністю підпри-
ємства, після якого виявляються не-
відповідності ведення господарства, 
котрі треба виправляти. Сертифікація, 
як уже говорилося, враховує еколо-
гічні, економічні, соціальні аспекти. 
До речі, соціальні – охорона праці, 
техніка безпеки, медична допомога, 
оздоровлення – в Україні, зокрема, у 
державному підприємстві «Холминсь-
ке лісове господарство», виконуються 
досить добре. Ось і нинішнього літа 
відправляли на відпочинок дітей своїх 
працівників. Надають молоді мож-
ливість навчатися, здобувати про-
фесію за рахунок підприємства…

Стандарти сертифікації вима-
гають підвищувати участь місцевих 
громад, різних громадських органі-
зацій у вирішенні справ ведення лі-
сового господарства. Лісгоспи по-
винні краще інформувати населення 
про свою діяльність через пресу. А 

представників місцевого самовря-
дування слід залучати до плануван-
ня ведення лісового господарства. 
Адже ліси відіграють важливе зна-
чення для місцевої громади (дрова, 
ягоди, гриби)… Дуже позитивний 
аспект, що створюються шкільні ліс-
ництва, як у Холмах.

Треба самим лісгоспам проводи-
ти моніторинг – дослідження, щоб 
знати усі види рослин, тварин, комах 
на своїй території, у тому числі рід-
кісних. Виявляти ділянки лісу, які є 
еталонними. І для власної користі, й 
тому, що Україна підписала ряд між-
народних конвенцій, що зобов’язує 
до виконання їх усіма господарюю-
чими суб’єктами.

На думку експертів, наше лісове 
господарство – це одна з галузей, 
яка має досконалу структуру, потуж-
ну базу і кваліфіковані кадри. Тому 
скептицизм іноземців зменшився, й 
вони довіряють висновкам вітчизня-
них фахівців у сертифікації. Останні 
підкреслюють, що зараз слід робити 
наголос на тісній співпраці лісових 

господарств з місцевим населен-
ням, враховувати його інтереси, кон-
сультуватися з органами місцевого 
самоврядування.

Отож спеціалісти аудиторської 
організації SGS попрацювали з до-
кументацією держлісгоспу, розмов-
ляли з представниками так званої 
третьої зацікавленої сторони, на -
приклад, сільськими головами – чи 
забезпечене населення дровами 
або з працівниками краєзнавчих 
музеїв – чи враховує лісгосп у своїй 
діяльності історичні, пам’ятні місця 
цієї території, допомагає у їх впо-
рядкуванні… Побували у Понорниць-
кому та Сосницькому лісництвах ДП 
«Холминське лісове господарство». 
Здається, побаченим вони були за-
доволені. Сказали, що держлісгосп 
може отримати сертифікат, який діє 
п’ять років, уже восени. Тоді аудито-
ри кожного року навідуватимуться, 
аби переконатися, що підприємство 
виконує приписи.

О. ГОНЧАР.
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З когорти заслужених

Міцного кореня – батьківського...

Контора Задеснянського лісництва 
ДП “Остерське лісове господарство”

Іван Данилець, син лісника Прокопа Даниль-

ця, батько начальника цеху переробки деревини 

Олександра, з сім’ї лісничих села Вовчок Козе-

лецького району Чернігівської губернії... Саме так, 

певно, записали б у церковній книзі про нинішній 

соціальний і цеховий стан директора державного 

підприємства “Остерське лісове господарство” 

Івана Прокоповича Данильця, якби йшлося про 

інші часи. Бо дійсно вовчанські Данильці вже у 

трьох поколіннях – династія лісничих. Причому 

серед п’яти синів фундатора династії Прокопа Да-

нильця продовжили потомствену справу відразу 

троє. А останній з династії – син Івана Олександр 

– після закінчення Національного аграрного уні-

верситету прийшов працювати саме в Остерський 

лісгосп. У цех переробки деревини. А ще день 

народження Івана Прокоповича співпадає з про-

фесійним святом – Днем працівників лісу...

Іван Прокопович закінчив Лу-
бенський лісовий технікум, 

потім Національний аграрний універ-
ситет, лісогосподарський факультет. 
Працював майже на всіх посадах, 

пов’язаних із лісовими професіями 
– майстер лісу, помічник лісничого, 
лісничий Козелецького лісництва. 
Ось уже двадцять четвертий рік очо-
лює колектив Остерського лісгоспу. 

За цей час лісгосп багаторазово зай-
мав призові місця в обласному зма-
ганні. За вагомий внесок у розвиток 
лісогосподарської галузі директору 
присвоєно почесне звання “Заслу-



№3 (3), 2007 р. 5

Цех по переробці деревини
ДП “Остерське лісове господарство”

жений працівник сільського госпо-
дарства України”, а зовсім недавно 
він нагороджений нагрудним знаком 
“За 40 років бездоганної служби в 
державній лісовій охороні України”.

Остерський лісгосп організова-
ний у 1936 році на базі Остерсько-
го ліспромхозу. Його лісові масиви 
розташовуються у південно-західній 
частині Чернігівської області – зоні 
південного Полісся на площі 25,7 ти-
сячі гектарів.

Лісгосп – це складне господарс-
тво, яке займається всім комплексом 
робіт з вирощування і експлуатації 
лісів: від заготівлі лісового насіння, 
вирощування сіянців у розсадниках, 
посадки лісових культур, догляду за 
ними – до заготівлі деревини, виве-
зення заготовлених лісоматеріалів 
споживачам чи на переробку в дере-
вообробному цеху, а також реаліза-
ції одержаної лісопродукції. 

Лісгосп займається поліпшенням 
породного складу лісів, впроваджує 
найбільш цінні та високопродуктивні 
породи (сосна, дуб), які дають най-
більший приріст високоякісної дере-
вини.

Остерські лісівники постійно 
нарощують обсяги виробництва, 
впроваджують нові технології з ви-
рощування посадкового матеріалу, 
за рахунок раціональної розробки 
деревини підвищують якість (сорт-
ність) лісопродукції.

Загальний запас деревини в ліс-
госпі становить 5,4 мільйона кубічних 
метрів, середній запас на гектар – 229 
кубічних метрів, середній щорічний 
приріст деревини – п’ять з лишком 
кубічних метрів (на усій площі – 117 
тисяч кубічних метрів), а обсяг щоріч-
них рубок головного і проміжного 
користування перевищує 63 тисячі. 
Іншими словами, “вродило” лісового 
урожаю 117 тисяч, зібрали – 63 тисячі 

кубічних метрів, тобто, значна части-
на лісу залишилася на майбутнє.

За запасами деревини най-
більшу питому вагу складає сосна 
звичайна, дуб череватий, береза, 
вільха чорна, тополя. Щомісячно 
зростає не тільки їх запас, а й пло-
ща насаджень – лісгосп садить біль-
ше, ніж зрубує. Крім того, підприєм-
ство засаджує лісом непридатні для 
сільського господарства землі ін-
ших землекористувачів, причому за 
рахунок власних коштів. Експортну 
продукцію (пиловник сосновий, пи-
ломатеріали, заготовки пиляні для 
європіддонів, технологічна сирови-
на) лісгосп поставляє дванадцяти 
фірмам семи держав близького і 
дальнього зарубіжжя (Німеччина, 
Туреччина, Італія, Словаччина, Кіпр, 
Нідерланди, Молдова). Згідно з дер-
жавною програмою Остерським ліс-
госпом за останні п’ятнадцять років 
створено більш, ніж 500 гектарів лі-
сових насаджень на землях запасу 
сільських рад.

– Дбати про ліс – значить, дбати 
про людей, що його доглядають, – 
вважає Іван Прокопович Данилець.

Тут склався дружний і працьо-
витий колектив, що попри усі труд-

нощі рухається вперед, примножує 
здобуте, добрі традиції. Лісівники не 
знають, що таке затримки з виплатою 
заробітної плати, розмір якої постійно 
збільшується і складає понад 900 грн. 
на місяць. Значні кошти вносяться до 
Державного та місцевого бюджетів, а 
також Пенсійного фонду: торік – по-
над два мільйони гривень, що ста-
новить 30 відсотків обсягу реалізації 
продукції. Лісгосп – найбільший плат-
ник податків і платежів у районі.

Щоб у лісі працювати, його треба 
любити. Ліс вимагає до себе уваги і 
поваги, доброго слова і лагідних рук, 
відторгаючи зайд з недобрим серцем і 
темними думками. Мабуть, саме тому 
з покоління в покоління, від династії 
до династії відбувається справжня се-
лекція фахових лісівників, саме тому 
в лісі працюють самовіддані люди, які 
здатні віддати йому свої знання і силу, 
любов і навіть життя.

Сказане – про колектив Ос-
терського лісгоспу, кожного з його 
400 трудівників, керівника лісгоспу, 
знаного фахівця і талановитого ор-
ганізатора лісової справи Івана Про-
коповича Данильця.

Лесь ДІБРОВА.
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У наших сусідів

Як посієш, як посадиш…
У серпні ц.р. на базі лісгоспів Полтавського та Сумського обласних 

управлінь лісового та мисливського господарства відбувся науково-

практичний семінар з питань технічного забезпечення і технологій об-

робітку грунту та їх впливу на ріст і розвиток лісових культур. Участь 

у ньому взяли головні лісничі облуправлінь лісового та мисливського 

господарства, науковці ряду навчальних закладів, заступник голови 

Держкомлісгоспу М. М. Ведмідь, який, до речі, вів семінар, та голова 

Товариства лісівників України В. І. Самоплавський.

Свою роботу учас-
ники семінару роз -

почали в державному під-
приємстві «Миргородсь-
ке лісове господарство». 
Протягом двох днів вони 
прослухали доповіді на 
актуальні теми лісовід-
творення, вели дискусії, 
знайомилися з практи-
кою організації справи. 
Заступник голови Де-
ржкомлісгоспу України 
М. М. Ведмідь розповів присутнім 
про нинішній стан лісокультурної 
діяльності та перспективи її розвит-
ку в Україні. Науковці висвітлили такі 
важливі проблеми, як вплив шкідни-
ків та хвороб на приживлюваність, 
збереженість та ріст лісових культур 
сосни звичайної та дуба звичайно-
го, формування кореневої системи 
деревних порід у залежності від тех-

нології обробітку грунту та способів 
створення лісових культур, вплив 
неправильного добору деревних 
порід при створенні лісових культур 
на формування та продуктивність лі-
сонасаджень у різних типах лісорос-
линних умов.

Досвідом природного поповнен-
ня сосни звичайної та передови-
ми технологіями обробітку грунту в 

умовах Волинського Полісся поді-
лився головний лісничий Волинсь-
кого обласного управління лісового 
і мисливського господарства А. І. 
Гетьманчук, досвідом вирощування 
сіянців дуба звичайного в контейне-
рах – головний лісничий Сумського 
облуправління лісового і мислив-
ського господарства О. В. Товстуха, 
досвідом застосування інтенсивних 
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технологій вирощування садивно-
го матеріалу та лісових культур у 
дер жавному підприємстві «Зміївсь-
ке лісове господарство» Харківсь-
кої області – головний лісничий 
Харківського облуправління лісо-
вого і мисливського господарства 
О. Ф. Попов, досвідом впровадження 
хімічного обробітку грунту та догляду 
за лісовими культурами сосни зви-
чайної – головний лісничий Черкась-
кого облуправління лісового і мис-
ливського господарства В. І. Горда.

Лісівники прослухали також пові-
домлення про вплив складу суб-
страту на інтенсивність росту сіян-
ців головних лісоутворюючих порід 
викладача кафедри лісових культур 
ХНАУ ім. В.В.Докучаєва О. І. Лялі-
на, про вдосконалення технологій 
вирощування садивного матеріа-
лу дуба звичайного у розсадниках 
Золочівського лісництва Харківської 
області – лісничого цього лісництва 
ДП «Жовтневе лісове господарство» 
С. В. Яценка.

Крім того, учасникам семінару 
було продемонстровано набір зна-
рядь для обробітку грунту, а також 
безвідвальне розпушування грунту 
на глибину 60-80 сантиметрів у ря-
дах садіння з одночасним внесенням 
біологічних препаратів проти коре-
невогризучих шкідників, прокладан-
ня борозни двовідвальним плугом, 
внесення та загортання дисковими 
знаряддями компостованого торфу.

Лісівники оглянули лісові куль-
тури дуба звичайного в Макіївсько-
му і Нескучанському лісництвах ДП 
«Тростянецьке лісове господарство», 
а також лісові культури дуба звичай-

ного на землях, вилучених з-під сіль-
ськогосподарського користування. 
Неслучанці, приміром, досліджують 
27 екотипів дуба з Білорусі, Росії, 
Полісся, Лісостепу і Степу України 
тощо, висаджених у 1976-1977 роках 
на площі 17,5 гектара. За комплексом 
ознак (збереженість, середня висота, 
діаметр, прямизна стовбурів та ін.) 
одними з найкращих пород із місце-
вими є деякі екотипи дуба з Білорусі, 
а також з-під Курська й Білгорода. 
Зате дуби з передгірних районів Кри-
му, Нижнього Поволжя, південних об-
ластей України значно поступаються 
якісними показниками зростання.

З інтересом учасники семінару 
знайомилися з базовими розсад-
никами у Тростянецькому лісовому 
господарстві на Полтавщині та у Ве-
ликобобринському лісництві Крас-
нопільського лісового господарства, 
що на Сумщині. Останній має площу 
16 гектарів, де щороку вирощують 
понад мільйон штук сіянців основних 
лісоутворюючих порід. За 7 місяців 
ц.р. вже реалізовано садивного ма-
теріалу на 120 тисяч гривень.

Система парникового та теп-
личного господарства дозволяє ви-
рощувати високоякісний садивний 
матеріал. А контейнерне вирощу-
вання – вирощувати і реалізувати 

саджанці майже протягом року. В 
комплекс базового розсадника вхо-
дять: посівне відділення (1 гектар), 
шкільне відділення та відділення ек-
зотичних декоративних дерев і кущів 
(7 гектарів), плантація лікарських 
рослин (0,5 гектара), маточна план-
тація екзотичних і декоративних 
дерев і кущів (0,5 гектара), чотири 
теплиці (0,01 гектара), 18 парників, 
водонапірна вежа і ємність підігріву 
води для теплиць і парників, чорний 
пар, котрий займає 7 гектарів.

Цьогорічної весни започаткова-
не вирощування дуба черещатого 
за французькою технологією у спе-

ціальних контейнерах у кіль-
кості 22,5 тисячі штук. Така 
технологія дає можливість 
створювати лісові культури 
за будь-якої пори року – про-
тягом вегетаційного періоду, 
не пошкоджуючи кореневої 
системи.

В одному контейнері – 50 
посадкових місць. Собівартість кон-
тейнерного сіянця – 1,28 гривні.

У розсаднику державного підпри-
ємства «Тростянецьке лісове госпо-
дарство» нам показали крапельний 
полив посівів.

Загалом фахівці лісової спра-
ви, котрі взяли участь у семінарі, 
залишилися задоволеними почутим 
і побаченим, почерпнули багато ко-
рисного для себе.

Анатолій КУРГАНОВ,

перший заступник начальника 
облуправління лісового 

 та мисливського господарства, 
головний лісничий.
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Спершу кілька слів про облас-
ний конкурс-змагання зва-

лювальників лісу, який відбувся цьо-
го року 27 липня на базі державного 
підприємства “Новгород-Сіверське 

лісове господарство”. По-перше, він 
ювілейний, бо десятий за ліком. По-
друге, честь узяти в ньому участь пе-
ред цим виборювали звалювальники 
на змаганнях у держлісгоспах облас-

ті. Організатори, як і раніше, – облас-
на організація Товариства лісівників 
та обласне управління лісового та 
мисливського господарства.

Боротьба видалася напруженою, 
бо з одинадцяти учасників тільки 
троє виявилися новачками. Майстри 
бензопили продемонстрували, хто 
з них сильніший у кожній складовій 
п’ятиборства – звалюванні, обрізан-
ні гілок, монтажі, комбінованому і 
точному розкряжуванні, а за сумою 
балів складе призову трійку.

Так ось: абсолютним чемпіоном 
(бензопила “Штіль”) став торішній 
переможець конкурсу звалюваль-
ник державного підприємства “Чер-
нігівське лісове господарство” Олек-
сандр Моргун. Різниця лише в тому, 
що цього разу сума балів виявилася 
суттєво вищою, ніж рік тому. Олексій 
Васильович дещо поступився у виді 
“звалювання лісу” Василю Василь-
цову з ДП “Новгород-Сіверське лісо-
ве господарство” та у комбінованому 

Конкурси

Хто з майстрів бензопили майстровитіший?
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розкряжуванні – Сергію Щуліпенку (ДП “Холминське лісове 
господарство”). Невипадково перший із них став другим 
призером змагань, а Сергій Щуліпенко – третім.

Винагороди переможцям – грамоти президії Товариства 
лісівників та колегії облуправління лісового та мисливського 
господарства, премії (відповідно 2500, 2000 і 1500 гривень) 
– вручив перший заступник начальника облуправління, го-
ловний лісничий А.С.Курганов. Не були обділені увагою й 
інші учасники конкурсу. Допомогли спонсори.

Десятий конкурс звалювальників лісу зайвий раз під-
твердив, що він, як і попередні, став практичною школою 
передового виробничого досвіду, стимулом науково-техніч-
ного прогресу в лісозаготівельному виробництві.

Обласні змагання звалювальників лісу наступного року 
відбудуться на базі ДП “Борзнянське лісове господарс-
тво”. А участь у Всеукраїнському конкурсі цього року візьме 
нинішній переможець обласного конкурсу Олександр Мор-
гун. Зважте: він і торік був його учасником і серед тридцяти 
суперників посів десяте місце. Достойно!

М. ТИЩЕНКО.
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Наука – виробництву

Як відомо, відпад сосни у пер-
ші роки після садіння відбу-

вається з багатьох причин – через 
невисоку якість садивного матеріа-
лу, підсихання кореневої системи 
перед садінням, порушення тех-
нології садіння, засипання піском, 
негативний вплив погодних умов, 
пошкодження комахами та хворо-
бами. Особливо потерпають лісові 
культури сосни на початковому етапі 
формування насаджень від пошкод-
жень кореневими шкідниками.

Шкідники коріння – одна з най-
більш поширених і небезпечних груп 
комах, які завдають шкоди в розсад-
никах та молодих культурах, особ-
ливо до їх зімкнення. У старших де-
ревостанах вони теж зберігаються, 
але значної шкоди не завдають. До 
шкідників коріння належать личинки 

хрущів, дротяники, капустянка, не-
справжні дротяники, гусениці підгри-
заючих совок, личинки деяких довго-
носиків. Найпоширеніші та найбільш 
шкодочинні – личинки хрущів.

У лісовій зоні найбільш поширені 
шкідники молодих соснових куль-
тур – східний або дикокаштановий 
хрущ (Melolonta hippocastani F), за-
хідний травневий хрущ (M. melolonta 
L) та хрущ червневий (Amphimalon 
solstitialis L).

Біологію та екологію східного 
травневого хруща в нашій країні вив-
чали багато дослідників. З початком 
інтенсивного освоєння борових ма-
сивів у різних географічних зонах 
проблема утворення різних за роз-
мірами осередків шкідника виника-
ла постійно. Більшість дослідників 
причинами виникнення осередків 

хруща називають зміни 
лісорослинних умов та 
порушення природної 
обстановки в насад-
женнях у результаті не-
помірної вирубки лісів, 
несвоєчасного заліс-
нення, недостатнього 
догляду за лісовими 
культурами, порушен-
ня технології обробітку 
грунту, посадки лісо-
вих культур. Лісівники 
недооцінюють спри-
яння природному по-
новленню, особливо 
під наметом лісу, хоча 
доведено, що самосів 
сосни стійкіший проти 
підгризання хрущами.

При масовому роз-
множенні травневого 
хруща порушується 
загальний режим лі-
сового господарства. 
Під час додаткового 
живлення жуки хруща 
(імаго) об’їдають листя 
на березі, дубі, кленах, 
тополях, плодових та 

інших листяних породах. Особливо 
великої шкоди завдають хрущі на 
окремих ділянках листяних порід, 
які зустрічаються серед хвойних ма-
сивів. На таких ділянках для живлен-
ня збираються жуки зі всього масиву 
і часто об’їдають усе листя.

Якщо для наземної частини де-
рев, особливо листяних порід, імаго 
хруща завдають найбільшої шкоди 
тільки у сприятливий для їх розвит-
ку льотний рік, то коренева система 
дерев доступна для шкідників щоріч-
но. В незімкнутих лісових культурах 
сосни виникає сприятливий мікро-
клімат для шкідників, які з року в рік 
упродовж вегетаційного періоду 
пошкоджують ще недостатньо роз-
винену кореневу систему.

Личинки хруща першого віку 
живляться тоненькими корінцями, 
рослинними рештками і майже не 
завдають великої шкоди. Личин-
ки другого, а особливо третього і 
четвертого віку дуже пошкоджу-
ють коріння сіянців та саджанців у 
розсадниках, лісових культурах та 
молодих сосняках природного по-
ходження. Слаборозвинена коре-
нева система молодих сосонок у 
несприятливих умовах росту куль-
тур на сухих та бідних грунтах, при 
пошкодженні личинками хруща не 
може підтримувати нормальну жит-
тєздатність дерев, і вони зазвичай 
або гинуть, або знижують приріст у 

Хрущі – шкідники лісу. Як із ними боротися?
У лісовому фонді Новгород-Сіверського Полісся більше, ніж 

75 відсотків укритих лісом земель займають соснові насадження, 

серед яких частка лісових культур перевищує 65 відсотків. Пере-

важання відносно бідних типів умов місцезростання на легких за 

механічним складом піщаних та супіщаних грунтах, які періодич-

но зазнають грунтових посух, незначна кількість лісоутворюючих 

порід забезпечують надзвичайно сприятливі умови для розвитку 

різноманітних шкідників.
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висоту і стають доступними для за-
селення наземними шкідниками.

За спекотної погоди личинки хру-
ща концентруються під дернинами 
куничника, який має високі харчові 
якості і створює оптимальні тем-
пературні умови для живлення та 
розмноження шкідника. Саме тому 
соснові ліси з наявним у трав’яному 
покриві куничником є потенційно 
сприятливими для заселення личин-
ками хрущів.

Ще в середині минулого століт-
тя домінувала думка, що в лісовій 
зоні, до якої відноситься і Лівобе-
режне Полісся, хрущі селяться на 
окраїні лісових масивів та освітлених 
галявинах. Однак зі значним потеп-
лінням клімату, яке спостерігається 
в останні десятиріччя, хрущі від-
кладають яйця і під наметом серед-
ньозімкнутих соснових насаджень. 
Після проведення рубки головного 
користування часто не враховуєть-
ся наявність личинок хруща в грунті 
на момент створення нових лісових 
культур, внаслідок чого лісові куль-
тури сосни значно пошкоджуються 
або гинуть уже в перший рік після 
посадки.

Дієві заходи для попередження 
розповсюдження хрущів – принад-

ження птахів-ентомофагів та хіміч-
ний захист лісу в період додаткового 
харчування імаго (квітень).

При щільності заселення грунту 
личинками хрущів більше 1 шт/м2 
необхідно застосувати інсектициди. 
Наукові співробітники державного 
підприємства “Новгород-Сіверська 
ЛНДС” у 2004-2007 роках випробо-
вували базудин, круізер, волатон та 
діазинон. Найбільшу ефективність 
отримано при застосуванні препа-
рату базудин. У державних підпри-
ємствах “Семенівське лісове гос-
подарство” та “Новгород-Сіверське 
лісове господарство” після внесен-
ня базудину в дозі 400 г на 10 л води 
при обробці кореневої системи сіян-
ців сосни приживлюваність на кінець 
вегетаційного періоду становила 82 
відсотки, а на контролі без обробки 
інсектицидом – всього 32 відсотки.

Із 2007-ого року торгова мар-
ка препарату “Базудин” змінена на 
“Діазинон”.

Лісові культури, оброблені навес-
ні 2007-ого року діазиноном, сьо-
годні зберігають високу приживлю-
ваність.

У серпні нинішнього року спос-
терігався пік шкодочинності личинок 
хруща. Пошкодження молодих дерев 

виявлено не лише в лісових культу-
рах, але й у лісових розсадниках. Ли-
чинки хруща пошкодили сіянці сосни 
звичайної, дуба звичайного, ялини 
європейської, саджанці туї західної, 
ялівця звичайного. При внесенні 
препарату “Діазинон” у прикореневу 
частину рослин у шкілці Берестовсь-
кого лісництва ДП “Борзнянське 
лісове господарство” зафіксовано 
відпад личинок хруща.

На ділянках лісових культур та в 
лісових розсадниках необхідно про-
водити детальні грунтові розкопки 
для визначення віку та щільності 
заселення личинками хрущів. При 
виявленні більше 1 личинки на 1 м2 
у лісокультурному фонді навесні 
наступного року необхідно засто-
совувати хімічний захист корене-
вих систем у лісових розсадниках, 
у сівозміни слід включати чорний 
пар, глибоке розпушування грунту в 
осінній період. В піки шкодочинності 
протягом вегетаційного періоду 
варто застосовувати хімічний захист 
препаратом “Діазинон”.

Галина ГАЛІВ,

інженер державного 
підприємства “Новгород-Сіверська 

лісова науково-дослідна станція”.

Стихія

Чернігівщина в силу свого 
географічного розташу-

вання часто опинялася на межі 
двох потужних, але різних повіт-
ряних мас, ставала територією 
їх боротьби. Нерідко це проти-
борство оберталося бідою – гра-
добоями і буревіями, дуже силь-
ними зливами, які завдавали 
великої шкоди народному гос-
подарству і приватному сектору.

На жаль, у передостанній 
день липня біда не обійшла і Ріп-
кинщину. В понеділок, 30 чис-
ла, десь близько 21-ої години, 
захмарене небо збісилося, на-
славши на землю рясну зливу і 
шаленої сили буревій. Пориви 

вітру зносили і розкривали дахи 
житлових та інших будівель, ва-
лили паркани, ламали і виверта-
ли з корінням дерева.

Ураган за якусь годину про-
мчався територією району, 
пошкодивши десятки кілометрів 
ліній електромереж, майже 300 
трансформаторних підстанцій, 
знеструмив 48 населених пун-
ктів, створив завали на дорогах 
державного і місцевого значен-
ня. Наступного дня з досвіту 
до пізнього вечора на дорогах і 
вулицях Ріпок, інших сіл району 
дзижчали бензопили, стукали 
сокири, гули мотори автома-
шин, бульдозерів і автокранів. 

Ламало дерева, розкривало дахи…
Минуле літо не на жарт капризувало. Половина України 

знемагала від спеки, а західний регіон потерпав від дощів. 

Схожа ситуація, до речі, і в Європі, на південному сході 

якої в окремі дні температура повітря зашкалювала за 40-

градусну позначку, а на півночі і заході континенту негода 

виявилася швидше правилом, ніж винятком. Згадаймо ка-

тастрофічну повінь у Великобританії, котра нинішнього літа 

фактично літа не бачила!



12 №3 (3), 2007 р.

Зранку в магазинах розкупили ши-
фер, цвяхи, руберойд, інші будівель-
ні матеріали. На багатьох житлових 
будинках, допоміжних приміщеннях 
буря повністю або частково пошко-
дила дахи, вистачало й іншого клопо-
ту. Значної шкоди завдано будівлям 
бюджетних організацій та установ 
– школам, клубам, бібліотекам.

Хто самотужки, хто разом із ро-
дичами і знайомими, залучивши 
спеціалістів, долали наслідки стихії. 
Та левову частку зусиль у ліквідації її 
доклали працівники районного від-
ділу ГУМНС України в Чернігівській 
області, служб району електричних 
мереж, зв’язку, Ріпкинського лісниц-
тва, ДП “Добрянське лісове госпо-
дарство” і “Ріпкиагролісгоспу”, інших 
організацій та установ району.

Напружено працювала й район-
на комісія з питань техногенно-еко-
логічної безпеки та надзвичайних 
ситуацій, в роботі якої взяв участь 
начальник обласного управління з 
питань надзвичайних ситуацій та у 
справах захисту населення від на-
слідків Чорнобильської катастрофи 
В.М.Рига. Оперативно було визна-
чено розміри допомоги населен-
ню, господарським і соціальним 
об’єктам та механізм відшкодування 
фінансових та матеріальних втрат.

З метою ліквідації наслідків стихії 
задіяли всі наявні можливості: сім–
вісім бригад району електромереж 
майже тиждень працювали протя-

гом світлового дня. Надавали допо-
могу і їх колеги з Городнянського, 
Щорського і Чернігівського районів. 
Достатньо швидко вони відновили 
постачання електроенергії прак-
тично в усі населені пункти району. 
З перших днів після урагану почали 
надавати допомогу людям, госпо-
дарствам, яким він завдав шкоди, 
страхові компанії “Гарантія” та НАСК 
“Оранта”.

Величезних збитків зазнало лі-
сове господарство району. Найбіль-
ше потерпіло Ріпкинське лісництво. 
Суцільними вітроломами і вітрова-
лами тут охоплено 82 гектари лісо-
вих масивів, це – близько 14 тисяч 

кубометрів деревини. Аналогічна 
картина спостерігається на деяких 
лісових насадженнях у Добрянсь-
кому, Олександрівському та Олеш-
нянському лісництвах. Загалом по 
району суцільно поламано і повале-
но насадження на площі 103 гекта-
ри, а це понад 18 тисяч кубометрів 
деревини, яку необхідно прибрати, 
звільнити і підготувати площі для но-
вих насаджень. Вибірково ріпкинські 
ліси пошкоджено на 500 гектарах. 

Допомагали місцевим лісівникам 
справитися із бідою працівники усіх 
лісгоспів області.

Михайло ШВЕД.

смт Ріпки.
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Мисливський сезон

Але спершу кілька позицій, 
 котрі слід мати на увазі. І не 

лише мисливцям. Нині спостері-
гається тенденція передачі мис-
ливських угідь новим користувачам. 
При цьому слід зважено підходити 
до міжгосподарського упорядкуван-
ня цих угідь: не вилучати найкращі 
ділянки, а враховувати наявність у 
мисливському господарстві сільгос-
пугідь, водно-болотних та інших. І 
тільки в межах природних ландшафтів 
(річки, канали, автодороги тощо).

Протягом першого кварталу ц.р. 
проведено зимовий облік основ-
них видів диких тварин в області. За 
останні 2 роки кількість їх не змен-
шилася. Навпаки, по деяких видах 
навіть зростає. Ця тенденція спос-
терігається і в мисливських угіддях 
обласного управління лісового та 
мисливського господарства.

Інформація, яка зацікавить, лю-
бителів полювання. На сезон полю-
вання 2007 року для Чернігівської 
області був затверджений ліміт до-
бування парнокопитних у кількості: 
лосів – 43 голови, оленів – 38, кабанів 
– 740, косуль – 283 голови. За остан-
ні роки це – найвищі показники.

У нинішньому році право на про-
ведення полювання на диких парно-

копитних тварин одержали і чотири 
державні підприємства лісового 
господарства. Це – Городнянський, 
Новгород-Сіверський, Семенівський 
та Холминський лісгоспи.

Сьогодні завершені роботи і 
одержані відповідні документи по 
упорядкуванню мисливських угідь 
Корюківського лісгоспу, до кінця 
року їх одержить і ДП «Добрянське 
лісове господарство».

Як не прикро, але держлісгоспи 
– Борзнянський, Добрянський та 
Прилуцький – через відсутність у них 
діючого мисливського упорядкуван-
ня позбавлені права полювання на 
пернату дичину та хутрових звірів. 
На сьогодні полювання на пернату 
дичину відкрито в мисливських угід-
дях 30-ти мисливських господарств. 
У кількох користувачів полювання на 
пернатих не проводиться, оскільки 
тут відсутні водно-болотні угіддя.

В перші два дні відкриття полю-
вання на пернатих користувачі мис-
ливських угідь разом з районними 
мисливствознавцями, представни-
ками екологічної інспекції та праців-
никами міліції склали 28 протоколів 
щодо порушень, правил полювання.

На жаль, перший день полювання 
завершився трагічно. Нещасний ви-

падок стався біля села Дніпровського 
Чернігівського району: на полюванні 
загинув начальник головного держуп-
равління охорони, використання і від-
творення рибних ресурсів у нашій об-
ласті С. В. Ковальов, який, до речі, не 
мав права та дозволу на полювання 
в цьому мисливському господарстві. 
Другий випадок стався у мисливсько-
му господарстві ТОВ «Міжрічинське». 
На Київському водосховищі отримав 
поранення середньої тяжкості житель 
Козельця Є. М. Котляр, який полював 
разом зі своїм батьком.

Висновок: зазначене зайвий раз 
підтверджує, що правила поведінки 
на полюванні пишуться не для того, 
щоб їх порушувати. Бо написані 
вони, вибачте, людською кров’ю.

Микола ПИРІГ,
заступник начальника 

облуправління лісового 
господарства з мисливства.

Не обійшлося без біди

До сезону полювання-2007 готувалися всі користувачі мисливсь-

ких угідь. Перед відкриттям сезону облуправління лісового та мис-

ливського господарства провело інструктаж із питань охорони дер-

жавного мисливського фонду та дотримання техніки безпеки. Були 

вжиті й інші роз’яснювально-профілактичні заходи.
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Заповідане

Природа, історія і культура
На Чернігівщині нараховується 652 об’єкти природно-заповідного фонду 

площею 252,3 тисячі гектарів, що становить 7,6 відсотка території області. 

З цієї кількості 372 заповідні об’єкти знаходяться в лісах, підпорядкованих 

обласному управлінню лісового господарства та мисливства. Територія, яку 

вони займають, становить 82,3 тисячі гектарів – 21 відсоток лісової площі.

Найбільші з об’єктів 
природно-заповідно-

го фонду – Ічнянський та Ме-
зинський національні парки 
площею відповідно 4775 і 2693 
гектарів. Крім того, маємо 4 
заказники загальнодержавно-
го значення. Це ландшафтний 
заказник “Рихлівська дача” 
площею 789 гектарів, що нале-
жить Холминському держліс-
госпу, загально-зоологічний 
заказник “Камаретський” площею 
515 гектарів (Чернігівський держліс-
госп), зоологічний – болото “Мох” (98 
гектарів, Корюківський держлісгосп), 
та ботанічний “Середовщина” (228 
гектарів, Ніжинський держлісгосп).

Загальнодержавного значен-
ня надано також двом пам’яткам 
природи – гідрологічному урочищу 
“Гуліне” площею 100 гектарів, що на 
території Холминського держлісгос-
пу, та гідрологічному урочищу “Галь-
ський мох” площею 25 гектарів (Ко-
рюківський держлісгосп).

До природно-заповідних об’єктів 

у лісах держлісфонду належить 
Міжрічинський регіональний ланд-
шафтний парк площею 11800,3 
гектара (території Остерського і 
Чернігівського (лише 46 гектарів) 
держлісгоспів).

Маємо також 273 заказники міс-
цевого значення, з яких 25 – ланд -
шафтних, 32 – лісових, 89 – ботаніч-
них, 3 – орнітологічних, 124 – гідроло-
гічних, а також 41 пам’ятку природи 
місцевого значення: 34 – ботанічних, 
4 – зоологічних і 3 – гідрологічних.

А тепер про історико-культурну 
спадщину, яка має особливе виховне, 
пізнавальне та рекреаційне значення.

На Чернігівщині діють два Націо-
нальні заповідники: історико-куль-
турний “Качанівка” та архітектурно-
історичний “Чернігів стародавній”, а 
також чотири заповідники і два му-
зеї-садиби, підпорядковані управлін-
ню культури облдержадміністрації. 
Конкретно – Батуринський держав-
ний історико-культурний заповідник 
“Гетьманська столиця”, Новгород-
Сіверський історико-культурний 
музей-заповідник “Слово о полку 
Ігоревім”, обласний меморіальний 
музей-заповідник П. Куліша “Ганнина 
пустинь”, Чернігівський літератур-
но-меморіальний музей-заповідник 
М.М. Коцюбинського, Борзнянський 
художньо-меморіальний музей “Са-
диба народного художника України 
О. Саєнка” та Сосницький літератур-
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но-меморіальний музей О.П. Дов-
женка.

Упорядкування, озеленення і при-
родно-охоронні роботи на території 
Батуринського історико-культурного 
заповідника “Гетьманська столиця” 
передбачені постановою Кабінету 
Міністрів України від 17.08.2002 р. 
№ 1123 “Про затвердження Комплек-
сної програми збереження пам’яток 
державного історико-культурного 
заповідника “Гетьманська столиця”.

Справжньою окрасою, оазами 
чистоти й духовності нашого краю 
є парки-пам’ятки садово-парково-
го мистецтва, яких в області налі-

чується 23. Найкращий з них – Со-
киринський парк, Лизогубівський 
(Седнівський) парк, Кочубеївський 
парк, закладений у XVII ст. та інші.

Сокиринський садово-парковий 
комплекс – пам’ятка садово-парко-
вого мистецтва XVIII століття, Соки-
ринський парк площею 40 гектарів 
– пам’ятка природи садово-парко-
вого мистецтва загальнодержавно-
го значення та ботанічний заказник 
місцевого значення “Галаганове”. 
Цей чарівний куточок поєднує в собі 
природні лісові масиви навколо річ-
ки Утки, де штучно створені паркові 
композиції і архітектурні комплекси 
палацу Галаганів.

Парки, як осередки історії та 
культури, потребують належного 
догляду та фінансування на їх утри-
мання, адже вони несуть рекреацій-
не навантаження і повинні надихати 
відвідувачів на добро.

Все це, і природно-заповідний 
фонд у тому числі, – народне надбан-
ня. Спадщина попередніх поколінь 
нащадкам, якою маємо пишатися і 
берегти.

Володимир ПЕРЕВ’ЯЗКО,

головний спеціаліст 
з лісовідновлення облуправління 

лісового та мисливського 
господарства.
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Рядки історії

Свій родовід нинішнє 
державне підприємс-

тво «Семенівське лісове гос-
подарство» веде з 1919-ого 
року, коли молодому учасни-
ку революційних подій у Се-
менівці Василю Прохоровичу Ков-
тунові було доручено організувати 
лісництво.

Новостворений колектив з ен-
тузіазмом узявся за роботу. В архів-
ному документі 1922 року «Акт ре-
визии Семёновского лесничества» 
читаємо: «…Принимая во внимание 
выдающееся по благоустройству 
общее состояние лесничества и 
выполнение им при крайне небла-
гоприятных условиях – бандитизм 
в районе лесничества, отсутствие 
средств, все задания центра по ле-
соустройству, лесокультурным и 
прочим работам выражаются в сле-
дующем: произведено обследова-
ние лесных дач на площади 2,052 г., 
96 десятин, заготовлено сосновых 
шишек 3,154 пуда и сосновых семян 
11 пудов, заложено питомников 1,2 
десятины, произведено культур со-

сны 30 десятин посевом и 20 деся-
тин, расчищено прежних просек 26 
верст, устроена противопожарная 
вышка…»

Пам’ятним у лісівників залиши-
лося 1 травня 1919 року, коли було 
влаштовано День лісу. Цього дня 
вони спільно із жителями Семенівни 
заклали міський парк і посадили мо-
лодий ліс в урочищі «Базарний гай».

Лісничий В.П.Ковтунов і його 
помічник Є.М.Макаревич зі своїми 
підлеглими провели облаштування 
основних лісових дач Семенівського 
лісництва, склали опис і плани лісо-
вих ділянок. Під їх керівництвом за-
ліснювалися перші 4 гектари пісків 
і непродуктивних наших поліських 
земель.

Підтвердженням належної робо-
ти молодого лісничого знаходимо у 
виписці з протоколу № 32 засідання 

президії Новозибківського ви-
конкому від 23 березня 1923 
року: «Просим Губисполком о 
занесении на красную доску 
Семёновского лесничества 
тов. Ковтунова, как героя тру-

да, приняв во внимание выдающу-
юся энергичную деятельность его, 
благодаря чему Семёновское лес-
ничество приведено в блестящее по 
благоустройству состояние».

Семенівський держлісгосп ство-
рено в 1960 році на базі Семенівсь-
кого лісництва. Почесного лісничого 
Василя Прохоровича Ковтунова тут 
пам’ятають і шанують.

На знімку – колектив Семенівсь-
кого лісництва початку 20-х років. Це 
їх руки садили ліси в нашому районі, 
котрі радують сьогодні красою, спри-
яють створенню сприятливої еколо-
гічної обстановки, дають економічні 
можливості для розвитку лісгоспу.

Микола ВОЛК,

інженер охорони і захисту лісу 
державного підприємства 

«Семенівське лісове господарство».

Були першими
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Старожили розповідають, що в 
лісі, який кільцем оточує Па-

куль, колись були дерева-богатирі, 
мовчазні свідки прадавніх подій. Три 
чоловіки, узявшись за руки, заледве 
могли обійняти такого велетня. Та рос-
ли ці диво-дерева у сиву давнину...

Ще в другому тисячолітті до нашої 
ери на березі притоки Дніпра – річці 
Пакульці – з’явилися перші поселенці. 
Вони не наважувалися проникати уг-
либ густих і непрохідних лісів, осідали 
на підвищеннях поміж руслами обох 
річок.

Археологи, розкопавши вже в наші 
дні поселення біля хутора Пустиньки, 
виявили залишки господарської діяль-
ності стародавніх людей. У будівництві, 
як виявилося, наші предки широко за-
стосовували дуби, сосни, берези. Гус-
тий ліс захищав поселенців від нападів 
ворожих племен, а численна лісова ди-
чина ставала об’єктом полювання.

Слов’яни осідали надовго, прони-
каючи навіть у непрохідні хащі. Так за 
часів Київської Русі виникають посе-
лення Навози, Пакуль, Мньов та інші. 
Поселенці займалися хліборобством і 
дедалі наступали на ліс, розчищаючи 
під поля все нові ділянки. Землі були 
піщаними, малородючими й експлуа-
тувалися рік-два. І ліс “відступав” що-
року. Зростала чисельність поселенців, 
а відтак і потреба в землях. Гинули під 
сокирами дерева-велетні, поселення 
ставали доступнішими для ворогів. 
Після монголо-татарської навали три 
століття лежала мертвою тутешня зем-
ля, ліс загоював рани...

У XVI столітті люди стали повер-
татися. Знову почалося “підкорення” 
природи. Виникають залізоробні, па-
перові, гутні та винокурні заводи. Всі ці 
підприємства працювали на основі ек-
сплуатації довколишнього лісового ма-
сиву. Жителі сіл заготовляли в лісі дьо-
готь, збирали з дерев мед, виробляли 
з деревини речі та рубали дерева на 
продаж. З’являється і новий господар 
– Києво-Печерська лавра. Володіючи 
селами Пакульської волості, вона роз-
поряджалася і лісовими масивами на її 
території. 

Бажаючих заготовляти деревину 
було тоді багато, і Лавра через свого 
волосного правителя регулювала цей 
процес. Але траплялися випадки і са-
мовільної вирубки дерев.

Києво-Печерська лавра у госпо-
дарській діяльності керувалася винят-
ково власними потребами: вона була 
спрямована на використання лісу, а не 
на його збереження й відновлення.

З кінця XVIII століття Пакульські 
ліси перейшли в державне управління. 
Ведення лісового господарства зосе-
редилося в руках відповідних держав-

них структур. На початку XIX століття 
з’являється посада лісничого. Так за-
роджувалося Пакульське лісництво. 
Крім зростання масштабів лісовико-
ристання, завдавали шкоди Пакуль-
ським лісам і природні фактори. Так, у 
1840-1842 роках сосновий шовкопряд 
знищив значну частину лісу. Тому най-
головнішим завданням тогочасного 
лісництва було відтворення лісового 
фонду та його розумне використання.

Масове вирубування у XVIII столітті 
спричинило тяжкі наслідки: земельні 
ділянки засипало “летючим піском”. 
А подекуди навіть виникала загроза 
занесення піском цілих сіл. Зберегли-
ся документи, які знайомлять із цим 
стихійним явищем та способами подо-
лання наступу пісків.

Пакульська земля здавна була 
піщаною. Піщана основа лісу, вкри-
та невеликою кількістю чорнозему, й 
спричиняла “летючі піски”, що вітром 
переносилися з відкритих після виру-
бок ділянок. Зупинити їх наступ можна 
було лише засаджуванням відкритих 
ділянок землі рослинами, які б своїм 

корінням скріплювали грунт, а також 
посадкою на вирубаних площах сосни.

Той період, коли, за архівними да-
ними, “леса стали рубить без всякого 
соображения…” мав відійти в минуле. 
“Одним из удобных способов обезвре-
живания сыпучих песков… является за-
садка их древесною породою – шелю-
гою (называется также красною лозою, 
красноталом, верболозом и другими 
месными названиями)… Уже в первом 
году побеги шелюги от весенних по-
садок достигают до одного аршина и 
более”, - відзначали тодішні фахівці. 
Селяни почали активно висаджувати 
шелюгу, коли лісничим став у 1847 році 
поручик Стоцький. Але справа потребу-
вала великих сил та швидкості. Необ-
хідна була допомога селян з інших сіл. 
Роботи проводилися так енергійно, що 
за відгуками селян у них протягом п’яти-
шести років не залишилося вільних “ле-
тючих пісків”. На засаджених ділянках 
заборонялося під страхом тілесного 
покарання будь-яке їх використання, 
зокрема випасання і прогін худоби, а у 
перші роки – і вирубку лози.

Минули роки, але проблема зали-
шалася. З часом до її вирішення під-
ключилися земські органи управління. 
Держава за допомогою своїх пред-
ставників стежить за станом пісків і 
вживає заходи щодо їх закріплення.

Боротьба з сипучими пісками три-
вала, але вирубка лісів уже контролю-
валася. Щорічно складався кошторис, 
яким передбачалися розміри лісового 
господарства та кількість дерев, при-
значених для купівлі.

На початку XX століття при Пакуль-
ському лісництві почала діяти нижча 
лісова школа (з 1916 року корзинова 
школа-майстерня). Попечителем цьо-
го навчального закладу тривалий час 
був лісничий першого розряду, колезь-
кий асесор Ф. Д. Белентьєв. У школі 
навчалися протягом року, а з часом – і 
трьох учні-підлітки з навколишніх сіл. 
Навчали плетінню різних виробів. Пле-
ли корзини і кошики, дрібні й витончені 
речі, меблі. Вироби учнів експонува-
лися на виставках у Києві та Санкт-Пе-
тербурзі. Земські органи управління на 
своїх зборах заслуховували звіти про 
діяльність школи та затверджували 
бюджет. На утримання закладу браку-
вало коштів, й це стало найболючішою 
проблемою для земства.

Відомості про діяльність корзин-
кової школи-майстерні сягають тільки 
1916 року – подальша інформація від-
сутня. Були спроби перенести її в інше 
село. Революційні події 1917 року до-
корінно змінили устрій Пакульського 
лісництва. Гасла про боротьбу з помі-
щиками спонукали пакульців вважати 
лісове господарство найзаможнішим, а 
отже – придатним для знищення. Було 
вбито лісничого Топлетлова, відтак ліс 
стали вирубувати всі бажаючі. І тільки в 
1921 році тут знову запанував лад.

...А колишній учитель історії З. Ф. 
Каранда пригадував, як він ще хлопчи-
ком бігав дивитися на пеньки – те, що 
залишилося від дерев-велетів. 

“Леса стали рубить без всякого соображения…”
У книзі колишнього директора Пакульської середньої школи Чер-

нігівського району А. Л. Курданова “Голос пам’яті. ( Історія села Пакуль 

та його околиць)” окремий розділ, винесений у заголовок, присвячений 

місцевому, Пакульському, лісництву, котре діє і сьогодні. Пропонуємо 

читачам найбільш цікаві, на наш погляд, фрагменти з цього розділу.
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Надзвичайні ситуації

Гаряче літо 2007-ого
Синоптики, зрештою, перед-

бачали, що нинішнє літо на 
півдні Європи буде екстремаль-
но теплим. Таким воно і видалося. 
Правда, ніхто не очікував, що своїм 
гарячим крилом жорстко зачепить 
і Україну. Добра її половина з вес-
ни потерпала від тривалої посухи, а 
влітку - і від посухи, і від виснажливої 
спеки.

Критична ситуація склалася в пів-
денних регіонах країни. Достатньо 
чийогось необережного поводження 
з вогнем, щоб сталася велика біда. 
Вона й не забарилася. Спалахнули 
лісові угіддя в Херсонський області, 
пожежа завдала великої шкоди Ял-
тинському природному заповіднику 
в Криму. Причини лиха, як правило, 
обумовлені людським фактором, сто-
сується це Греції, Болгарії чи України.

Можна було прогнозувати, що 
вогненна стихія дасть про себе зна-
ти якщо не тут, то в іншому місці. Так 
і сталося. Правда, масштаби біди, яка 
спіткала Херсонську область, спро-
гнозувати не змогли. Хто ж розрахо-
вував, що він буде таким? Просто не 
зважили на масштаб нашої безала-
берності, нехлюйства і безпечності. 
Втім, не виключені і навмисні підпали.

Результат кількаденної пожежі 
уже відомий – загинуло понад 4000 
гектарів лісових насаджень. А ще 

слід взяти до уваги стресовий стан 
місцевого населення, помешканням 
якого і, власне, йому самому реаль-
но загрожував “червоний півень”. 
Пожежу на Херсонщині гасила мало 
не вся Україна – підрозділи Мініс-
терства з надзвичайних ситуацій 
сусідніх областей, військові, регіо-
нальні мобільні загони працівників 
лісових господарств.

В обласному управлінні лісово-
го та мисливського господарства у 
короткі строки також було створе-
но 4 оперативні групи з працівників 
Корюківського, Остерського, Се-
менівського та Ніжинського лісгос-
пів, через два дні – ще 2 – знову ж 
таки з працівників Корюківського і 
Ніжинського лісгоспів, через наступ-
ні два дні – 3 групи з Добрянського, 
Городнянського та Холминського лі-
сових господарств. Зрозуміло, ряту-
вальників забезпечили відповідними 
мобільними і технічними засобами 
для гасіння пожежі, наметами, про-
дуктами харчування. Оплата їх праці 
здійснюватиметься за подвійними 
тарифними ставками.

Нам вдалося зустрітися майже 
з усім складом першої оперативної 
групи Корюківського лісгоспу, котра 
повернулася додому після тижневої 
справді гарячої вахти, - головним 
лісничим лісгоспу О. М. Мірошником, 

котрий очолював групу, лісничим 
Брецького лісництва В.І.Кугуком, 
лісниками Корюківського та Брець-
кого лісництв В.В.Кравченком та 
І.Ф.Яременком, водіями Єлінського, 
Щорського та Корюківського ліс-
ництв С.Ф.Пильником, О.В.Дищен-
ком, Г. В. Івасенком.

Олександр Миколайович, керів-
ник групи, розповідає:

– Після тривалого нічного пере-
їзду прибули в Гладківське лісництво 
Голопристанського лісгоспу Хер-
сонщини. Перед нами поставили 
завдання не пропустити вогонь за 
межу визначеної ділянки, забезпе-
чити нормальну роботу техніки і лю-
дей. Але за умов, що тут склалися, 
зробити це було непросто: сипучі 
піски, суховій, немилосердна спека і 
дим. Малорослі сосни спалахували, 
як факели, суха ковила – як порох...

День виснажливої роботи – і нас 
перекидають на іншу територію, де 
вогонь в основному приборкано, 
але не виключена можливість нових 
загорянь. Тобто, стежити, щоб цьо-
го не сталося, і оперативно вживати 
заходи. Через дві доби переїхали в 
Цюрупинський лісгосп: там спалах-
нула пожежа з вини пастуха корів. 
До гасіння численних загорянь, крім 
спеціалізованих служб, підключало-
ся й місцеве населення. 

Масштаби лиха, як для України, 
досі небачені. Збитки величезні. 
Така ціна чиєїсь безвідповідальності 
і злочинної безпечності. 

М. ТИЩЕНКО.
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Застерігаємо!

Погодні умови, що склалися, 
підвищили ймовірність ви-

никнення лісових пожеж і в нашій об-
ласті. Ситуація вимагає від підроз-
ділів, які займаються виявленням і 
гасінням лісових пожеж, постійної 
готовності й ефективних дій.

У зв’язку з цим наказом началь-
ника обласного управління лісового 
господарства та мисливства І. О. Го-
рохівського, директорів лісогоспо-
дарських підприємств зобов’язано 
встановити цілодобове чергування 
відповідальних працівників у кон-
торах лісгоспів і лісництв, де спос-
терігається високий клас природної 
пожежної небезпеки, постійно зна-
ходитися в зоні діяльності підпри-
ємств, забезпечивши оперативний 
зв’язок із структурними підрозділа-
ми та облуправлінням.

Забороняється відволікати лісову 
охорону на роботи, що не пов’язані з 
охороною лісів.

Необхідно активізувати роботу 
рейдових бригад з виявлення по-
рушників правил пожежної безпеки 
в лісах, результати оприлюднювати в 
засобах масової інформації. За фак-
тами виникнення лісових пожеж ма-
теріали направляти у правоохоронні 
органи.

Поставлено також вимогу поно-
вити матеріальні об’єктові та регіо-
нальні резерви, доукомплектувати 
лісові пожежні станції ранцевими 
вогнегасниками та іншим протипо-
жежним інвентарем у відповідності з 
встановленими нормами. 

Цьогорічна ситуація ще раз пере-
конала: пожежі легше запобігти, ніж 
загасити її.

Посилити протипожежний захист
Пожежна вежа у Славутицькому 

лісництві ДП “Чернігівське лісове 
господарство”

Мовою статистики

• Найбільше лісових пожеж 
з початку нинішнього року, 
за даними на перше верес-
ня, виникло в державному 
підприємстві “Чернігівське 
лісове господарство” - 58. 
Тут і найбільша за площею 
територія, куди проникло не-
прохане полум’я, - майже 16 
гектарів.

• Вісімнадцять разів протягом 
8-ми місяців (звісно, в теплу 
пору року) виникали лісові 
пожежі у ДП “Борзнянське 
лісове господарство”. Пло-
щі, які відвідав “червоний 
півень”, перевищують 6 гек-
тарів.

• 17 пожеж зафіксовано в лі-
сових угіддях Добрянського 
держлісгоспу. Правда, пло-
ща загорянь виявилася дещо 
меншою – понад 3 гектари.

• 13 осередків пожежі маємо 
за цей час в Остерському 
держлісгоспі, 9 – у Ніжин-
ському. 

• Жодного загоряння ниніш-
нього року не сталося в лісо-
вих масивах Прилуцького та 
Холминського держлісгоспів.

• У результаті оперативного 
вжиття заходів у більшості 
лісових господарств збитки, 
завдані пожежами, виявили-

ся мінімальними. Практич-
но вони не завдали шкоди 
лісовим насадженням. Зате 
в Ніжинському держлісгоспі 
вони склали 13 тисяч гри-
вень, котрі, так би мовити, 
пішли за димом...

• Які причини лиха? Як пра-
вило, рукотворні – спричи-
нені людиною. 8 так званих 
“сільгосппалів” (випалювали 
нескошені трави, неприбра-
ну солому тощо) і 38 пожеж, 
спричинених населенням. 
Така статистика по Чер-
нігівському лісгоспу. Схоже, 
дається взнаки присутність 
на його території обласного 
центру, мешканці якого не-
рідко нехлюйськи поводять 
себе на природі.

• 13 “сільгосппалів” сталося 
в Борзнянському держліс-
госпі, 9 – у Ніжинському. А в 
17-ти пожежах на території 
Добрянського лісгоспу вин-
не місцеве населення.

• Халатність, недбалість, без-
відповідальність – головні 
причини виникнення пожеж 
у лісових угіддях в теплу пору 
року. Пори року змінюються, 
проте культура поведінки лю-
дини невід’ємна від її культу-
ри спілкування з лісом .
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З золота виткане 

              сяєво ллється, 

ліс в нім купається, 

              листя сміється...

М.Т. Рильський

Я дуже пишаюся тим, що на-
родилася в одному з найма-

льовничіших куточків України - Чер-
нігівському Поліссі. Дехто з моїх 
друзів мріє про тепле море, інших 
приваблюють гори, а мені любий 
серцю мій рідний Ріпкинський край. 
Тому, що я люблю ліс, який є його ос-
новним багатством. Люблю навесні, 
коли зацвітають перші весняні квіти і 
березовий сік капає із жолобка. Так 
і хочеться присісти навпочіпки, щоб 
спробувати його солодкий аромат. І 
люблю, коли гриби, обнявшись, мов 
брати, збирають на свої лапки росу. 
А ще люблю восени по коліна ходити 
в листі, коли так гарно червоніє ка-
лина і пахнуть опеньки. Це ж просто 
казка!

А скільки чудових творів літера-
тури та образотворчого мистецтва 
створено про красу лісу - не пере-
лічити. Мені запам’ятався чудовий 
віршик, який я вивчила ще в третьо-
му класі:

Шумить верхами буйний ліс -

Дуби, берези, буки. 

Співає сойка, свище дрізд

І воркотять голубки. 

Співає білка на верхах,

Дітей зозуля кличе,

Вітрець шепоче в галузках,

В ярку потік мугиче.

Цілує сонечко листки

У ніжній, теплій ласці,

Гриби наділи шапочки

Так само, як у казці.

Та, на жаль, не всі люди можуть 
помічати цю казкову красу. Є такі, 
що завдяки своїй силі, а не розуму 
намагаються підкорити природу, в 
тому числі ліс, як її невід’ємну час-
тину. Спочатку серед лісу збудували 
Чорнобильську АЕС, потім осушили 
болота і викинули мільйони тонн не-
безпечних для всього живого хіміч-
них речовин. А сьогодні ми є свідками 
хижацького вирубування величезних 
лісових масивів та влаштування чис-
ленних звалищ сміття. Але найбіль-
ше мені боляче тоді, коли я бачу, як 
з нашої вини гине ліс від вогню. На 
випалених плямах, мабуть, довго не 
з’явиться рослинність, не защебе-
чуть пташки, не побіжать лісові звірі. 
Що ж потрібно зробити, щоб зберег-
ти ліс?

Якби я була керівником місцевої 
влади, то направляла б більше кош-
тів на створення заповідників і заказ-
ників, де заборонялась би заготівля 
деревини та полювання. Підвищила 
б заробітну плату працівникам лісу, 

щоб постійно охороняли ті 
ділянки. Де є рідкісні росли-
ни і тварини, а порушників 
суворо карали. Обов’язково 
потрібно збільшувати площі 

зелених насаджень, адже дуже ба-
гато придатних ділянок заростають 
бур’янами. Краще нехай буде ліс, 
ніж бур’яни.

Минулого місяця мій батько до-
помагав лісникам садити посадку. 
Запропонував і мені взяти участь у 
цій благородній справі. Я не відмо-
вилась. І ось - край лісу. Повнісінько 
людей і машин. Скрізь лежать ма-
ленькі деревця. Навіть не віриться, 
що колись у них будуть величезні 
стовбури. Аж до смеркання садили 
ми дерева. Я втомилася так, що мені 
навіть спати захотілося. І спина дуже 
боліла. Але я нікому нічого про це не 
казала. Навіть коли батько запитав, 
то я відповіла: “Трохи втомилася, а 
трохи не втомилася”. І він сказав, що 
я молодець. Я лягла в ліжко і уявила, 
як піднімаються до сонця наші сосни 
і берізки, як над ними пролітають віт-
ри, погойдуючи гілля дерев. Може, 
запитає вітер у дерев, де вони тут 
узялися. А дерева йому скажуть, що 
їх посадила я.

От якби запитав!

Надія ОТЧИЧЕНКО,

учениця Петрушівської середньої 
школи, переможниця обласного 

конкурсу на кращий твір за темою 
“Людина та ліс”.

Ріпкинський район.

Нехай шумить ліс...
Ліс очима дітей

Грибна пора



Дорога к дому

Стучат колёса, лес уносится, 
Березки стройные стоят.
А сердце бьется, к дому просится,
Где травы ласково шумят.
Шумят леса, сосна колышется,
Роса на веточке дрожит.
В лесу и в поле песня слышится,
А в облаках луна царит.
Горит звезда и зори вешние,
В листве распелся соловей.
Нигде не может быть чудеснее,
Дороже Родины моей! 

* * *

Сколько в жизни мы теряем,
А находим только мизер!..
Мы не делаем по жизни
В душах собственных ревизий.
Часто жизнь нас огорчает,
Подготовив нам упрёки.
Что мы знаем, во что верим
И кого мы уважаем.
Но душой любить мы можем
Только то, что потеряем.
Не всегда мы это сразу,
Когда нужно, понимаем.

* * *

Сколько раз я уезжал,
Сколько раз прощался,
Но к тебе, любимый край,
Снова возвращался.
Вдаль с собой меня вели
Новые дороги.
Не терял своей любви,
Был, как недотроги.
В жизни я ведь однолюб,
Пусть другие краше…
Нет прекраснее земли
И милей, чем наша
…Сколько раз я уезжал,
Сколько раз прощался,
Но к тебе, любимый край,
Снова возвращался.

* * *

Я теряю себя иногда
Среди леса и пения птиц,
Среди трав, что по пояс растут,
И в сиянии летних зарниц.
Забываю про горе-тоску
И что камнем легло на душе.
Я хотел бы верхом проскакать
На крылато летящем коне.

* * *

Кони, кони… Снег и пыль.
Длинная дорога.
Подожди меня чуть-чуть,
Странная тревога.
Не видать вдали огней.
Сумерки, потёмки…
Заметают путь ночной
Страннику позёмки.

Берёзовые слёзы

Расскажи ты мне, берёзка,
Почему упала слёзка.
Что ты в жизни увидала – 
Много ль этого иль мало?
Мне берёзка отвечала:
“Как сказать тебе, немало…
Повидала я берёзы, 
Что в сосуд роняют слёзы”.
Почему ж они роняют,
Топоры ли их рубают
Или может дровосеки 
Пропускают эти реки?
Ты не плачь, моя берёзка,
Пусть последней будет слёзка.
Пусть не катится другая,
Это жизнь у нас такая…

Ой, земля моя…

Ой, земля моя, земля русская,
Украинская, белорусская!
Земля добрая, земля вечная,
Душой чистая, человечная.
Оживи земля, отряхни беду,
Я к тебе, земля, в любой миг приду –
При рождении и в закате дня.
Я одну тебя обниму, земля.
Ой, земля моя, земля русская,
Украинская, белорусская,
Земля добрая, земля вечная
И для всех людей человечная,
Не гневись на нас, на своих детей,
Что теряем мы средь потока дней,
Что теряем дни в миг затмения.
Не возьми ты нас в усомнение.
Ты прости нас, мать, земля русская,
Украинская, белорусская…
Промелькнут года, пропоют соловьи – 
Станут вместе жить дети все твои.

Поетична вітальня

Сергій Олексійович Коноваленко на-

родився у 1970 році у Добрянці Ріпкинсь-

кого району. Після середньої школи з 

відзнакою закінчив Гомельське кулінар-

не училище. Службу в армії проходив у 

повітряно-десантних військах (м. Псков), 

з відзнакою закінчив школу кухарів при 

Ленінградському військовому окрузі.

Після звільнення в запас два роки пра-

цював кухарем у Гомельському тресті 

ресторанів, а в 1992 році повернувся в 

рідну Добрянку. Завідував торговим комп-

лексом місцевої меблевої фабрики, нині 

трудиться у державному підприємстві 

“Добрянське лісове господарство”. За-

очно здобуває освіту у педуніверситеті.

З 1988 року  друкується у періодичних 

виданнях. Пропонуємо вашій увазі кіль-

ка його творів з першої поетичної збірки 

“Покаяние”.



На лісовій стежині.На лісовій стежині.

Учні Олешнянського шкільного лісництва.Учні Олешнянського шкільного лісництва.




